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اقتصادی 6
گروه اقتصادی- وزیر اقتصاد 
در جمــع خبرنگاران بــا بیان اینکه 
قرارداد خرید 14 ایکس ریل کامیونی 
با بخش خصوصی منعقد شــد و این 
یک اتفاق ویژه در تامین مالی خرید 
تجهیزات گمرک است.دژپسند ادامه 
داد: تمام ایکس ریل های کامیونی در 
ســطح کشور 14 دستگاه است که به 
اندازه تجهیزات موجود قرارداد برای 
خرید و واردات با بخش خصوصی 

به امضا رسید.
وی با بیــان اینکه روش تامین 
مالــی برای ایکس ریل های کامیونی 
BOO اســت، گفت: یکی از دلایل 
کمبود تجهیزات در این حوزه کمبود 
منابع مالی اســت که امروز توانستیم 
این مشــکل را هم برطــرف کنیم و 
تا پایان ســال آینــده 14 ایکس ریل 
کامیونــی وارد خواهد شــد. وزیر 
اقتصاد با اشاره به حکم پوری حسینی 
رئیس اسبق سازمان خصوصی سازی 
گفت: امیدواریم با آمدن رئیس جدید 
سازمان خصوصی سازی، مشکلات 
برطرف شــود و خصوصی سازی در 

مسیر درست قرار بگیرد.
دژپســند درباره تعیین تکلیف 
دشت مغان گفت: دشت مغان هنوز 
در لیســت واگذاری ها قرار نگرفته 
اســت و وزارتخانــه مربوطه آن را 
مدیریت می کند.وی درباره حمایت 

دولت از بازار سرمایه اظهار داشت: 
حمایت ما از بازار سرمایه با توجه به 
شــرایط عمومی کشور است و باید 
توجه داشته باشیم که در هیچ کجای 
دنیــا تضمینی برای بورس نیســت 
امــا همچنان ما از بــورس حمایت 

می کنیم.
وزیر اقتصاد دربــاره آیین نامه 
مالیــات بر کالاهــای لوکس گفت: 
مالیات بر کالاهای لوکس را پیگیری 
می کنم و این آیین نامه فعلا در دست 

دولت است.
ترخیص  صــف  کاهــش 

گمرک از یک ماه به 3 روز 
وزیــر اقتصاد اظهار داشــت: 
با کمال تاســف به دلیــل برخی از 
ناکارکردی هــا، در فراینــد تخلیه و 
ترخیــص اتفاقاتی خــارج از حوزه 
فعالیــت گمــرک رخ می دهد اما به 
اســم و نام گمرک ثبت می شود که با 
این رونــد مظلومیت همکاران ما در 

گمرک اضافه می شود.
فرهاد دژپسند در مراسم رونمایی 
از پروژه های گمرکی هوشمند اظهار 
داشت: با کمال تاسف به دلیل برخی 
از ناکارکردی هــا، در فرایند تخلیه و 
ترخیــص اتفاقاتی خــارج از حوزه 
فعالیــت گمــرک رخ می دهد اما به 
اســم و نام گمرک ثبت می شــود که 
با این رونــد مظلومیت همکاران ما 

در گمرک اضافه می شــود. وی ادامه 
داد: گمرکات کشور نقش کلیدی در 
توســعه دارند و به عنــوان مرزبانان 
اقتصادی هم تســهیلگر تولید و هم 
تسهیلگر بهبود جایگاه اقتصاد ایران 

در بین الملل هستند.
وزیــر اقتصاد افزود: هرچند که 
باید سازماندهی شــود تا این نقش 
ســریعتر و سهل تر ایفا شود و اثر آن 
در اقتصاد بیشتر باشد اما باید بدانیم 

که واردات در ایران با سایر کشورها 
فرق می کند.

دژپســند گفت: وقتــی درباره 
واردات به کشورمان صحبت می کنیم 
باید توجه داشته باشیم که 85 درصد 
واردات به ایران کالاهای سرمایه ای، 
واســطه ای و مواد اولیه هستند که در 

فرایند تولید به کار گرفته می شوند.
وی بیان کرد: کالاهای وارداتی 
عمدتــا کالاهای مصرفی و ضروری 
هســتند و با توجه به گروه کالایی 4، 
واردات کالاهای لوکس به کشــور 

بسیار محدود است.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: بنابراین 
گمرک بــه جهش تولیــد می تواند 
کمک کند و تمام فعالیت های آن در 
مســیر تولید قرار می گیرد به طوری 
که وقتی یک قطعه وارد نمی شود کل 

پروسه تولید متوقف می شود.
دژپســند تاکید کــرد: عملکرد 
گمرک بایــد به گونه ای باشــد که 
واردکننــده و مصرف کننده از زمان 

ســفارش تا واردات اطمینان خاطر 
داشــته باشند که در این مدت زمان و 
در این مســیر دچار نوسان و اتلاف 
وقت نشوند و با طیب خاطر بیشتری 
به ســمت روانه سازی حرکت کنند.
وی با اشاره به لزوم افزایش تجهیزات 
و افزایش ضریــب نفوذ فناوری در 
تجهیزات گمرکی اظهار داشت: باید 
حضور افراد به حداقل برسد چرا که 
روابط چهره به چهره می تواند منشأ 
فساد باشد و باید از روابط فیزیکی و 
چهره به چهره و مشکلات احتمالی 

آن فاصله بگیریم.وزیر اقتصاد تاکید 
کــرد: تا زمانی که انســان ها اپراتور 
باشند می توانند مسیر را با تشخیص 
اشــتباه تغییر دهند چرا که هر آدمی 
امکان دارد دچار خطا شــود و بلرزد.
دژپســند گفت: اگر سیســتم های 
هوشــمند را افزایــش دهیــم، این 
مفســده ها به حداقل می رسند البته 
باید در کنار آن مســیرهای قاچاق را 

مسدود کنیم.
وی با بیان اینکه طبق گزارشات 
گمرک، خوشبختانه کشفیات امسال 
به طور قابل توجهــی افزایش یافته 
است، بیان داشت: افزایش کشفیات 
ناشی از این است که گمرکات مجهز 

به فناوری های نو شده اند.
وزیر اقتصاد بــا تاکید بر اینکه 
این فناوری های نو کرد تا بازه زمانی 
تاخیر از یک ماه به ســه روز کاهش 
پیدا کند، خاطرنشــان کرد: باید این 
مدت زمان را هم کاهش دهیم و نباید 

صفی برای ترخیص ایجاد شود.
دژپســند ادامه داد: خوشبختانه 
در یــک ســال گذشــته در کنــار 
ارتقــای تجهیزات گمــرک، بحث 
توانمندســازی پرســنل و درآمد و 
مسائل مالی گمرک را برطرف کردیم 
و باید پرســنل به ایــن طیب خاطر 
برســند و نباید به خاطر دغدغه های 

مالی دچار حواشی شوند.

وزیر اقتصاد اظهار داشت: حمایت ما از بازار سرمایه با توجه به شرایط عمومی کشور است و باید 
توجه داشته باشیم که در هیچ کجای دنیا تضمینی برای بورس نیست اما همچنان ما از بورس حمایت می کنیم.

در هیچ کجای دنیا بورس 
تضمین ندارد
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رئیس کنفدراسیون صادرات:

شرایط برای تک نرخی کردن ارز فراهم نیست
گروه اقتصادی -رئیس کنفدراسیون صادرات ایران با بیان اینکه تک نرخی 
کردن ارز در شرایط فعلی امکانپذیر نیست، گفت: در صورت اعلام یک شبه ارز تک 

نرخی، دقیقا همان اتفاقی می افتد که با ارز 4۲۰۰ تومانی رخ داد.
محمد لاهوتی در خصوص تک نرخی شــدن ارز که این روزها در محافل 
مختلف مطرح می شــود، اظهار داشــت: حتی این روزها در مجلس نیز بر سر این 
موضوع چالش ایجاد شــده و صحبت های مختلفی مطرح می شــود، اما من فکر 
نمی کنم که هیچیک از مســئولین اقتصادی کشور و حتی مجلسی ها به دنبال این 
باشند که بخواهند ارز را تک نرخی کنند چرا که این مسئله نیازمند مقدماتی است 

که در حال حاضر فراهم نیست.
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران تصریح کرد: در حال حاضر فاصله نرخ ارز 
آزاد و ارز دولتی بسیار زیاد است، درآمدهای کشور با محدودیت هایی مواجه است 

که در صورت افزایش تقاضا، عرضه ارز با مشکل مواجه می شود.
لاهوتی گفت: تورم در کشور بالا است و نقدینگی به شدت افزایش یافته و به 

نظر من تک نرخی کردن ارز در این شرایط فعلًا امکانپذیر نیست.
وی اظهار داشــت: در صورت اتخاذ چنین تصمیم اشتباهی و اعلام یک شبه 
آن، دقیقاً همان اتفاقی می افتد که درباره ارز 4۲۰۰ تومانی رخ داد؛ تک نرخی کردن 
ارز نیازمند شرایطی است که بتواند ماندگاری داشته باشد و اگر به صورت دستوری 
انجام شود، برای مدت کوتاهی دوام خواهد داشت و به سرعت نرخ فاصله خواهد 

گرفت.
رئیس کمیســیون تسهیل تجارت اتاق بازرگانی تهران گفت: این تجربه قبلًا 
هم وجود داشته که اگر نرخ های پایین تر از نرخ معقول برای ارز تعیین شود، حتی 
در آن هفته های اول هم به نوعی محکوم به شکست است زیرا دولت قادر نخواهد 

بود تمام تقاضاها را پاسخ دهد و بلافاصله، قیمت در بازار آزاد افزایش می یابد.

دژپســند تاکید کرد: عملکرد گمرک باید به گونه ای باشــد 
کــه واردکننده و مصرف کننده از زمان ســفارش تا واردات 
اطمینان خاطر داشــته باشــند که در ایــن مدت زمان و در 
این مســیر دچار نوســان و اتلاف وقت نشــوند و با طیب 
خاطر بیشــتری به ســمت روانه ســازی حرکــت کنند.

دژپسند وزیر اقتصاد مطرح کرد:

گروه اقتصــادی - رئیس کل 
بانک مرکزی در مراســم رونمایی از 
چک های صیادی طرح جدید، گفت: 
توصیه می کنم صادرکنندگان یا دریافت 
کنندگان چک به سمت استفاده و ثبت 
اختیاری چک در ســامانه صیاد پیش 
برونــد و در این مــدت کمتر از دو ماه 
باقی مانده با این روش آشــنا شوند تا 
در ابتدای سال آینده و با اجباری شدن 
ثبت چک در سامانه صیاد، در تجارت و 
نقل و انتقال چک دچار مشکل نشوند.

دکتر عبدالناصــر همتی در مرام 
رونمایی از طــرح جدید چک گفت: 
مجلس شــورای اســلامی به منظور 
شــفاف ســازی و بازگرداندن اعتبار 
چک، تصمیم بسیار مهمی برای اصلاح 
قانون چک اتخاذ کرد و البته نیاز است 
بســتر اجرای این طرح فراهم شود و 
بانک های مختلف نیــز باید آمادگی 
فنی لازم را در این زمینه کســب کنند.

رئیس کل بانــک مرکزی با بیان اینکه 
در طول ســال قریب 35۰ میلیون فقره 
چک در جریان است، تصریح کرد: این 
رقم ارزشــی معادل تقریباً 35۰۰ هزار 
میلیارد تومــان گردش مالی دارد که از 

مجموع نقدینگی کشور بیشتر است. از 
ایــن رو توجه به اعتبار چک و در عین 
حال اطمینان بخشی به دریافت کنندگان 
و صادرکنندگان چک برای استفاده از 
این ابزار پرداخت، برای بانک مرکزی به 
عنوان ناظر نظام بانکی کشور و مجری 
این طرح و مجلس شورای اسلامی به 
عنوان قانون گــذار از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است. 
وی افزود: براین اساس از ابتدای 
سال 14۰۰، صدور، ثبت و انتقال چک 
های جدید باید در سامانه صیاد انجام 
شود و دریافت کنندگان چک نیز باید 
اطلاعات را در سامانه صیاد تطابق دهند 

و نسبت به تأیید آن اقدام کنند. 
عالی ترین مقــام بانک مرکزی 
ضمــن تأکیــد بــر فرهنگ ســازی 
درخصوص قانون جدید چک توسط 
شبکه بانکی گفت: به دلیل اهمیت این 
امر، »ســتاد ملی مقابله بــا کرونا« این 
امکان را فراهــم کرد که ثبت چک در 

ســامانه صیاد تا پایان سال به صورت 
اختیاری انجام شود. در این مدت کمتر 
از دوماه، شبکه بانکی باید آمادگی لازم 
را برای بسترســازی لازم در این زمینه 
کسب کند، چراکه ثبت چک در سامانه 
صیاد از 14۰۰ اجباری خواهد شد. وی 
یادآور شد:  همه بانکها موظف شدند تا 
پایان بهمن ماه دسترسی لازم به سامانه 
صیــاد برای صدور، ثبت و انتقال چک 
از طریق موبایل بانک و اینترنت بانک 

را برای مردم فراهم کنند. 
همتی با بیان اینکه از ابتدای 14۰۰ 
دیگــر چک حامل نخواهیم داشــت، 
عنــوان کرد: از این تاریخ چک های که 
با طرح جدید به بازار عرضه می شوند 
هنگام صدور باید در سامانه صیاد ثبت 
شود و فرد دریافت کننده نیز در سامانه 
صیاد اعتبار صادرکننده را کنترل می کند 
و در صورتی که مشکلی نداشت، چک 
را قبول می کند. اگر فردی خواســت 
چکــی را منتقل کند حتما باید با ورود 

به سامانه صیاد، نسبت به ثبت و انتقال 
چک اقدام کند.همتی تأکید کرد: قطعا 
با اجرایی شدن این طرح، اعتبار چک 
مجدداً به این ابزار پرداخت بازمی گردد. 
در اینجــا جا دارد از مجلس شــورای 
اسلامی و همکاران شبکه بانکی و بانک 
مرکــزی به دلیل فعالیت در این عرصه 

قدردانی کنم. 
رئیس کل بانــک مرکزی ضمن 
تأکید بر اطلاع رســانی جامع و شفاف 
در زمینه قانون جدید چک توسط شبکه 
بانکی گفت: در کمتــر از دو ماه آینده 
ضروری اســت اطلاع رسانی کامل به 
هم وطنان توســط نظــام بانکی انجام 

شود. 
تأکید می کنم چک های موجود 
فعلًا اعتبــار دارد، البته توصیه می کنم 
صادرکنندگان یا دریافت کنندگان چک 
به سمت استفاده و ثبت اختیاری چک 
در ســامانه صیاد پیش بروند و در این 
مــدت کمتر از دو ماه باقی مانده با این 
روش آشنا شوند تا در ابتدای سال آینده 
و با اجباری شدن ثبت چک در سامانه 
صیــاد، در تجارت و نقل و انتقال چک 

دچار مشکل نشوند.

توسط رییس کل بانک مرکزی انجام شد؛
رونمایی از طرح جدید چک 

گروه اقتصــادی - مدیرعامل 
شرکت فولاد هرمزگان گفت: فولاد 
هرمــزگان هیچ حســاب بانکی در 
شهر و یا استان دیگر به غیر از استان 

هرمزگان و شهر بندرعباس ندارد.
فرزاد ارزانی در آئین افتتاح خانه 
فرهنــگ کار و تلاش این شــرکت، 
افزود: فولاد هرمزگان هیچ حســاب 
بانکی در شهر و یا استان دیگر به غیر 
از استان هرمزگان و شهر بندرعباس 
ندارد و تمام پرداخت های قانونی و 
مالیاتها به اداره مالیات اســتان و در 

شهر بندرعباس انجام می شود.
وی با بیان اینکه در بحث تولید 

تختــال  1.5 درصــد از برنامه تولید 
بالاتــر و در تولید آهن اســفنجی ۷ 
درصد از میزان تولید سال قبل بالاتر 
هســتیم، تصریح کرد: طرح توسعه 
زیر ســقف فولاد هرمزگان در حال 
اجرا است که با اتمام آن  از 1 میلیون 
5۰۰ هزارتــن تختال بــه ۲ میلیون 

تختال خواهیم رسید.
ارزانی با اشاره به اینکه از ابتدای 
همه گیــری بیمــاری کرونا، فولاد 
هرمزگان در راســتای حفظ سلامتی 
کارکنــان و خانواده های محترم انها 
اقدامــات قابل توجهی را انجام داده 
اســت، اظهــار کرد: شــیفت بندی  

کارکنان، توزیع اقلام بهداشــتی بین 
کارکنــان و خانواده های آن ها، عدم 
حضور کارکنان دارای  بیماری زمینه 
ای در محــل کار با پرداخت حقوق 
بصورت کامل، ضــد عفونی  کردن 
معابر وســرویس های ایاب ذهاب، 
راه اندازی سامانه غربالگری آنلاین و 
انجام تست های تشخیص کرونا در 

محل شــرکت،  گوشه ای از فعالبت 
های فولاد هرمزگان در جهت حفظ 
سلامت کارکنان و خانواده های آنها 

است.
مدیرعامــل شــرکت فــولاد 
هرمــزگان  ادامــه داد: ســرمایه هر 
شــرکت کارکنان آن هستند .ما هیچ 
وظیفه ای مهمتر و بالاتر از آموزش ، 

پــرورش و تربیت نیروی انســانی 
نداریم .بی شک تلاش ما در این راه 
منجر به تحول در جامعه خواهد شد.
وی در پایــان عنوان کرد: فولاد 
هرمزگان با تشــکیل دپارتمان بومی 
ســازی اقدامات فابــل توجهی در 
حوزه بومی ســازی انجام داده است 
تا آنجا کــه اخیرا رئیس هیات عامل 

ایمــدرو از اقدامات انجام شــده در 
حوزه بومی ســازی در این شرکت 

تقدیر کرده اند.

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان:

فولاد هرمزگان هیچ حساب بانکی در استانی 
دیگر ندارد

گروه اقتصادی - ســخنگوی 
وزارت امــور خارجه، گفت: دوران 
تحریم بیش از هر زمان دیگری نشان 
داد که یــک مجموعه فعال و خلاق 
چگونه می تواند در چارچوب منافع 
ملی عملکرد تاریخی از خود به جای 

بگذارد.
ســعید خطیب زاده در بازدید 
بنــدر  مختلــف  بخش هــای  از 
شــهیدرجایی و نقش سازمان بنادر 
در حوزه بین المللی اظهار داشــت: 
یکــی از بهتریــن تعامــلات بیــن 

دستگاه دیپلماسی کشور و نهادهای 
جمهوری اســلامی ایران در فضای 
بین المللی، رابطــه بین وزارت امور 
خارجه و سازمان بنادر و دریانوردی 

است.
وی ادامه داد: ســازمان بنادر و 
دریانــوردی؛ یکی از پیشــانی های 
جمهوری اســلامی ایران در فضای 
بین المللــی اســت و در حوزه های 
مختلــف، وزارت امــور خارجه در 
کنار سازمان بنادر و دریانوردی قرار 
دارد و هماهنگی های بسیار خوبی در 

این رابطه برقرار است.
سخنگوی وزارت امور خارجه 
بــا بیان اینکه بندر شــهید رجایی از 
مفاخر جمهــوری اســلامی ایران 
است، خاطرنشان کرد: از طرح های 
توســعه این بندر بازدیــد کردیم و 

گفت وگویی با مســئولان ســازمان 
بنادر و دریانوردی داشتم.

وی افزود: تصور می کنم دوران 
تحریــم بیش از هر زمــان دیگری 
نشــان داد، یک مجموعــه فعال و 
خلاق چگونه می تواند در چارچوب 

منافــع ملی عملکرد تاریخی از خود 
بــه جای بگــذارد و در این رابطه به 
مسئولان سازمان بنادر و دریانوردی 
خســته نباشــید می گویــم و آنچه 
امــروز دیدم نویدبخــش روزهای 
بندری است. بســیار بهتری در حــوزه دریایی و 

سخنگوی وزارت خارجه کشور:

فعالیت  بنادر نویدبخش روزهایی  خوب برای
اقتصاد  ایران است

گروه اقتصادی- عضو هیات 
علمــی بخش گیاه پزشــکی مرکز 
تحقیقــات و آموزش کشــاورزی 
و منابــع طبیعی هرمــزگان گفت: 
مهم تریــن راهکار پیشــگیری و یا 
مقابله با ســرمازدگی محصولات 
کشاورزی اســتفاده از دستگاه های 
مــه ســاز و دود و هدایت آن روی 
مــزارع )در مناطق غیرمســکونی( 

است.
ســید ســعید مدرس  افزود: 
آبیــاری بارانی، غرقابی یا قطره ای، 
اســتفاده از ماشین های ایجاد باد در 
مزارع، عایق سازی مزارع به وسیله 
پلاســتیک یا پوشش های مختلف، 
اســتفاده از ضدیخ طبیعی »کراپ 
اید« )جدیدترین روش ارائه شده(
برای مقابه با ســرما زدگی در مزارع 

است.
وی ادامه داد:دستگاه مه ساز نیز 
باعث کاهش از دست رفتن گرما از 

سطح خاک و گیاه می شود و ایجاد 
مه مصنوعی به عنوان سدی در برابر 
هدررفتن گرما از سطح خاک و گیاه 
می شود. مه می تواند تا چهار درجه 

سانتیگراد گرما تامین کند.
این محقق بخش گیاه پزشکی 
در هرمزگان اظهار داشت: همچنین 
دســتگاه مولد باد شــامل یک برج 
فولادی بلند و یــک پروانه گردان 
بزرگ هســتند و هنگامی که پروانه 
ماشــین باد می چرخد، هوا را از بالا 
به پایین کشیده و باعث پایین آوردن 

هوای گرم بالای سطح می شود.
 مدرس تصریح کرد:اســتفاده 
از دود در شــب هایی که وارونگی 
حرارتی ایجاد شــده است، گرمایی 
کــه به صورت طول مــوج بلند از 

زمین خــارج می شــود را از خود 
عبور داده و در روز نور خورشید را 
که به صورت طول موج کوتاه است، 
ازخود عبور نمی دهد؛ ایجاد دود از 
نظر محیط زیست زیان آور است که  
استفاده از آن در مناطق غیرمسکونی 

توصیه می شود.
وی در این راســتا با اشاره به 
اینکه براســاس آمارهای ارائه شده، 
تنهــا حــدود 1۰ درصــد از کل 
زمین های قابل کشــت دنیا ممکن 
اســت بــدون تنش ســرمازدگی 
باشــند، گفت: سرمازدگی از جمله 
تنش های غیرزیستی است که گیاه 
در نتیجــه بروز درجه حرارت های 
بین صفر تا 1۰ درجه ســانتی گراد 

خسارت می بیند.

وی یاد آور شد: آثار اولیه این 
تنش موجب کاهش رشد عمومی، 
تغییــر رنــگ، کلــروز، تخریب 
بافت هــای ســلولی، جوانه نزدن 
بذر، انتقال نیافتن مواد فتوســنتزی، 

جــذب نشــدن عناصرغذایــی و 
غیره می شــود که برخی از آثار این 
تنش برگشــت پذیر و برخی دیگر 
نیــز مانند فتوســنتز در اثر تخریب 
کلروپلاســت ها و پیری زودرس 

گیاه، غیرقابل برگشت هستند.
عضو هیات علمی بخش گیاه 
پزشــکی مرکز تحقیقات و آموزش 
کشاورزی و منابع طبیعی هرمزگان 
بیان داشــت: جهــت جلوگیری یا 
کاهش خســارت ســرمازدگی  از 
راهکارهای فنــی مختلف می توان 
بهره برد که کشاورز و منطقه، بسته 
به شــرایط و توانایی، می توانند از 

آن ها استفاده کنند.
۶80میلیــارد  خســارت 
ریالی ســرما به کشــاورزی 

هرمزگان
طبق آخریــن برآورد صورت 
گرفته از ســوی مدیریــت بحران 
سازمان جهاد کشاورزی هرمزگان، 
ســرما تاکنون به یکهــزار و ۷۰۰ 

هکتار از زمین های کشــاورزی این 
استان بین 3۰ تا 4۰ درصد و یا بیشتر 
آسیب زده اســت و خسارت مالی 
به کشــاورزان بیش از ۶8۰ میلیارد 
ریال اعلام شده است.در این رابطه 
رییــس اداره مدیریت بحران جهاد 
کشــاورزی هرمزگان با اشــاره به 
اینکه ارزیابی برای پرداخت غرامت 
به کشــاورزانی که محصولاتشان 
بیمه هستند، آغاز شده است، گفت: 
سرمای شدید دچار آسیب و از بین 
رفتن محصولات ســبزی و صیفی 
همچون گوجــه فرنگی، بادمجان، 
فلفــل، فلفل دلمه ای، خیار ســبز، 
ســیب زمینی، کدو، پیاز و لوبیا سبز 

شده است.
روح الله رمضان پــور افزود: 

همچنیــن افت شــدید دمای هوا 
سبب سرمازدگی محصولاتی نظیر 
لیموترش، پرتقال، نارنگی و انبه  در 

استان هرمزگان شده است.
بیشــترین  یادآورشــد:  وی 
خسارت  و زیان ناشی از سرمازدگی 
به محصولات کشاورزی را مناطقی 
همچــون هشــتبندی و ســندرک 
میناب، رودان، بندرعباس، حاجی 

آباد و پارسیان متحمل شده اند.
ســرمازدگی درواقع پدیده ای 
اســت که در درجه حرارت  پایین 
ســبب ایجاد خســارت و یا از بین 
رفتــن اندام های گیاهی می شــود؛ 
این عارضه در محصولات ســبزی 
و صیفی خارج از فصل در روزهای 
ســرد پاییز و زمستان و در درختان 
میــوه در فصل زمســتان و یا اوایل 
بهار حادث می شــود و هر ســاله 
 خســارت های زیــادی برجــای 

می گذارد.

عضو هیات علمی مرکز تحقیقات کشاورزی هرمزگان؛

دستگاههای مه ساز و استفاده از دود چاره جلوگیری از سرما زدگی است


